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VI Konferencja z cyklu Oœrodki Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej
pt. „Nowe Wyzwania”, Elbl¹g, 22-23 kwietnia

Udawanie Greka
KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA

Pod patronatem g³ównego geodety kraju, prezydenta miasta Elbl¹ga oraz Ko³a SGP przy miejscowym OpeGieKa
odby³a siê kolejna konferencja poœwiêcona oœrodkom dokumentacji. Jak zwykle œwietnie zorganizowana impre-
za œci¹gnê³a grubo ponad 200 uczestników, g³ównie z administracji geodezyjnej ró¿nych szczebli, ³¹cznie z tym
najwy¿szym. Bardzo dobrze, ¿e mówiono o nowych wyzwaniach. Tak trzymaæ! Zastanawiam siê tylko, gdzie siê
podzia³y stare wyzwania, z którymi – o ile czegoœ nie przeoczy³am – od lat nie umiemy sobie poradziæ.

� BDO dostêpna w internecie
Wprawdzie jedna jaskó³ka nie czyni  wiosny, ale jest nadzieja,
¿e przedstawiona przez dyrektora GRID Marka Baranowskiego
Baza Danych Ogólnogeograficznych zainicjuje now¹ politykê GU-
GiK w zakresie bezp³atnego udostêpniania informacji geograficz-
nej. BDO posiada 4 poziomy szczegó³owoœci, odpowiadaj¹ce ska-
lom: 1:250 000, 1:500 000, 1:1 000 000 oraz 1:4 000 000. Dane
zapisane s¹ w 3 postaciach: GIS (baza w formacie ArcInfo, war-
stwy informacyjne z bogatym zestawem atrybutów), WEK (upo-
rz¹dkowane pliki grafiki wektorowej w formacie EPS, zachowana
struktura warstw), RAS (pliki rastrowe odpowiadaj¹ce grafice pli-
ków WEK). G³ówny geodeta kraju zamierza w pierwszej po³owie
2004 r. udostêpniæ BDO w internecie. Ka¿dy bêdzie móg³ nie tylko
przegl¹daæ pliki RAS wyœwietlane w przegl¹darce internetowej,
ale tak¿e korzystaæ z nich w swoich pracach. Z kolei postaæ GIS
bêdzie udostêpniana w formie map redagowanych interaktywnie
przez u¿ytkownika. Przegl¹darka pozwoli na dobór znaków karto-
graficznych w zale¿noœci od potrzeb i upodobañ u¿ytkownika.
Marek Baranowski zwróci³ równie¿ uwagê na inny przejaw udzia-
³u GUGiK w tworzeniu infrastruktury danych przestrzennych. Jest

ju¿ gotowa i wkrótce bêdzie udostêpniona w internecie Baza Meta-
danych o prawie 100 bazach i systemach informacji przestrzennej
zarówno krajowych, jak i regionalnych. Przewidziana zosta³a mo¿-
liwoœæ internetowego zg³aszania nowych baz i aktualizacji danych
ju¿ zapisanych. Trudno przeceniæ znaczenie takiej bazy dla koor-
dynacji i integracji dzia³añ w dziedzinie informacji geograficznej
na poziomie pañstwa, kontynentu, a nawet œwiata.

� Drgnê³o te¿ w katastrze...
Obecny na konferencji g³ówny geodeta kraju Jerzy Albin bardzo
by³ zadowolony z faktu, ¿e 21 kwietnia Rada Ministrów przyjê³a
rz¹dowy program rozwoju Zintegrowanego Systemu Informacji
o Nieruchomoœciach oraz biznesplan budowy Zintegrowanego
Systemu Katastralnego (ZSK). Tym bardziej ¿e szacunkowy koszt
przekszta³cenia ewidencji gruntów w system katastralny wynosi
blisko 2 mld z³otych...
A na razie zaprezentowano wyniki prac nad ZSK, który po³¹czyæ
ma kataster nieruchomoœci z ksiêgami wieczystymi oraz ewiden-
cj¹ podatkow¹. Zbudowanie elektronicznej wersji tych trzech
rejestrów, wdro¿enie elektronicznej platformy ich wymiany oraz
uruchomienie interfejsów pomiêdzy ni¹ a systemami PESEL
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i REGON to cele projektu „Integruj¹ca Platforma Elektroniczna
i System Informatyczny Wspomagaj¹cy Powszechn¹ Taksacjê
Nieruchomoœci” (PHARE 2000). Projekt w sposób naturalny dzieli
siê  na 3 komponenty powierzone trzem beneficjentom: GUGiK
(kataster nieruchomoœci), Ministerstwo Sprawiedliwoœci (ksiêgi
wieczyste), Ministerstwo Finansów (ewidencja podatkowa).
Kontrakt na wdro¿enie systemu realizuje konsorcjum, którego
liderem jest Hewlett-Packard Polska Sp. z o.o., partnerem – Fin
Skog Geomatics Sp. z o.o., a podwykonawc¹ – Pentacomp
Sp. z o.o. Kierownik projektu, doradca g³ównego geodety kraju
ds. IT Wojciech Garstka wyrazi³ dumê z faktu, ¿e IPE-PTN jest
jednym z nielicznych teleinformatycznych przedsiêwziêæ w pol-
skiej administracji, które zosta³o zrealizowane w pe³ni i w prze-
widzianym kontraktem terminie. 1 grudnia 2003 r. podczas pierw-
szej publicznej prezentacji na ¿ywo pokazano interfejs roboczy
poszczególnych operatorów systemu, symuluj¹c jego wykorzy-
stanie w starostwie, wydziale podatkowym urzêdu gminy, s¹dzie
rejestrowym oraz zastosowanie do powszechnej taksacji nieru-
chomoœci. On-line zadzia³a³y interfejsy do Nowej Ksiêgi Wie-
czystej oraz rejestrów PESEL i REGON. Finalizuj¹c projekt, stwo-
rzono warunki do sprawdzenia dzia³ania systemu w jego wersji
pilota¿owej (6 powiatów) i do formu³owania wniosków na przy-
sz³oœæ, tak by zgodnie z za³o¿eniami w 2007 r. IPE-PTN sta³ siê
systemem ogólnopolskim (w latach 2004-2005 obj¹æ ma kolejne
43 powiaty, 2004-2006 – 185 powiatów, 2006-2007 –  145 po-
wiatów).

� ...i w ksiêgach wieczystych
oraz ewidencji podatków

S¹ te¿ dobre wiadomoœci z Ministerstwa Sprawiedliwoœci. Joan-
na Bojanowska, kierownik Zespo³u ds. Informatyzacji KW, poin-
formowa³a, ¿e 1 paŸdziernika 2003 r. system Nowej Ksiêgi Wie-
czystej uruchomiono w 5 s¹dach rejonowych i 5 oœrodkach mi-
gracyjnych, a od pocz¹tku br. – w 13 wydzia³ach ksi¹g wieczy-
stych. Do stycznia 2005 r. powinno byæ w³¹czonych kolejnych
46 wydzia³ów, a do grudnia jeszcze 50. Dalsze finansowanie wdro-
¿eñ (200 wydzia³ów) nie jest na razie zapewnione. Wielka liczba
danych do zinformatyzowania (15 mln ksi¹g wieczystych)  spra-
wia, ¿e prace nad ich przepisywaniem do systemu prowadzone s¹
nie w s¹dach, tylko w  specjalnie utworzonych oœrodkach migra-
cyjnych. Pocz¹tkowo pracowa³o w nich 185 osób, obecnie o 150
wiêcej. 4-osobowy zespó³ dokonuje migracji ponad 40 kw dzien-
nie. Dane, których umieszczenie w strukturze nowej ksiêgi jest
mo¿liwe, s¹ do niej wpisywane, pozosta³e s¹ przenoszone w do-
tychczasowej formie, tak by merytoryczna treœæ wpisu nie uleg³a
zmianie. Po zaakceptowaniu przez referendarza ksiêga zostaje
zapisana i odpis z niej mo¿na uzyskaæ w dowolnej ekspozyturze
Centralnej Informacji Ksi¹g Wieczystych na terenie kraju.
Z kolei z doniesieñ Ministerstwa Finansów wynika, ¿e od stycz-
nia 2005 r. ewidencja podatków w gminie ma byæ prowadzona
w formie elektronicznej. Gminy otrzymaj¹ niezbêdne oprogra-
mowanie i dokumentacjê techniczn¹, a w ramach programów
PHARE prowadzone s¹ ju¿ liczne szkolenia dla urzêdników.
Oczekiwane jest zwiêkszenie wp³ywów z tytu³u podatków rzêdu
1-10%. Równolegle rozpoczêto te¿ prace nad monitoringiem cen
nieruchomoœci poprzez urzêdy skarbowe.

� Grant Banku Œwiatowego
Konsultanci GUGiK w grancie Banku Œwiatowego „Wsparcie pro-
cesów rejestracji praw do nieruchomoœci w Polsce” mówili na
temat standardów wymiany danych geodezyjnych i kartograficz-

nych (Krzysztof Miksa), koncepcji bazy metadanych Zintegrowa-
nego Systemu Informacji o Nieruchomoœciach (Marcin Bajorski),
infrastruktury teleinformatycznej ZSIN (Jerzy Paczocha) oraz udo-
stêpniania danych katastralnych przez internet (Pawe³ Szmajda).
Najbli¿sze ODGiK-owej codziennoœci by³y jednak przemyœlenia
Wojciecha Mateli dotycz¹ce nowej koncepcji licencji i op³at za
udostêpnianie danych z pzgik. Wychodz¹c z za³o¿enia, ¿e spo³e-
czeñstwo informacyjne potrzebuje informacji nie tylko pe³nowar-
toœciowej, ale równie¿ szybkodostêpnej i wolnej od nieuzasadnio-
nych kosztów, doszed³ on do wniosku, ¿e funkcjonowanie mapy
zasadniczej w obecnym kszta³cie, to nie jest ¿adne nowe wyzwanie
(tytu³ konferencji!), tylko prze¿ytek. Przeszkadza ona i wykonawst-
wu, i oœrodkom. W kompetencji ODGiK-ów powinien zostaæ kata-
ster i koordynacja sieci uzbrojenia podziemnego. Geodeta kupo-
wa³by z zasobu tylko informacje o osnowie, granicach, budynkach
i u¿ytkach, a resztê mierzy³by, tak jak odbywa siê to w cywilizo-
wanym œwiecie. – Roboty nam od tego nie ubêdzie, bo bêdziemy
mierzyli wszystko po kilka razy – deklaruje Wojciech Matela. – Nie
wyobra¿am sobie pe³nego zinformatyzowania zasobu. Znam tylko
kilka bogatych miast, które to zrobi³y. A co z biednymi? Tañsze jest
wykonanie pomiaru ni¿ utrzymanie takiej bazy.

� Forum dyskusyjne
Moderatorami dyskusji „o wszystkim” byli: wiceprezes GUGiK
Ryszard Preuss, prezes OpeGieKa w Elbl¹gu Florian Romanow-
ski, prezes OPGK w Olsztynie Waldemar Klocek oraz prezes
Geodezyjnej Izby Gospodarczej Bogdan Grzechnik. Zagajaj¹c
dyskusjê, Waldemar Klocek zwróci³ uwagê na inwazjê firm kom-

PODYPLOMOWE STUDIA

SYSTEMY INFORMACJI
GEOGRAFICZNEJ

Politechnika Wroc³awska organizuje V edycjê studiów podyplomowych z za-
kresu systemów informacji geograficznej. Studia te stanowi¹ wa¿ny etap
szerokiego programu kszta³cenia w zakresie budowy spo³eczeñstwa informa-
cyjnego, tworzonego przez œrodowisko uczelni wroc³awskich, w³adz admini-
stracji publicznej oraz firm geoinformacyjnych. Program studiów ukierunko-
wany jest na bie¿¹ce i planowane potrzeby administracji rz¹dowej i samorz¹-
dowej, sfery us³ug, bezpieczeñstwa publicznego oraz zak³adów przemys³o-
wych w zakresie informatyzacji zarz¹dzania i  automatyzacji projektowania.
Dwusemestralny program studiów obejmuje najwa¿niejsze zagadnienia zza-
kresu systemów: map numerycznych, zarz¹dzania baz¹ danych, wspomaga-
nia zarz¹dzania i planowania produkcji oraz tematyki dotycz¹cej nowoczes-
nych systemów informatycznych. W programie studiów uwzglêdniono równie¿
tematy standaryzacji i wymiany informacji, in¿ynierii internetowej, strategii
wdra¿ania oraz analiz ekonomicznych inwestycji geoinformacyjnych.

Zg³oszenia przyjmowane s¹ do 15 wrzeœnia 2004 r. 15 wrzeœnia 2004 r. 15 wrzeœnia 2004 r. 15 wrzeœnia 2004 r. 15 wrzeœnia 2004 r.

Szczegó³owe informacje mo¿na uzyskaæ
w Zak³adzie Geodezji i Geoinformatyki Politechniki Wroc³awskiej
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puterowych i informatycznych na rynek us³ug geodezyjnych. Bo-
gdan Grzechnik, nawi¹zuj¹c do raportu „Usprawnienie procesu
inwestycyjnego” przygotowanego przez m inistra Hausnera, po
raz kolejny zaproponowa³ natychmiastowe opracowanie standar-
du wykonania map dla celów projektowych oraz likwidacjê decy-
zji o podzia³ach nieruchomoœci, co znacznie przyspieszy³oby rea-
lizacjê inwestycji. Jednak o¿ywienie na sali wywo³a³ dopiero
postulat zaniechania kontroli prac geodezyjnych przyjmowanych
do ODGiK i zast¹pienie jej zwyk³¹ rejestracj¹. Zdaniem szefa
GIG geodeci, którzy uzyskuj¹ uprawnienia, powinni znaæ przepi-
sy i ich przestrzegaæ, dlatego nale¿y daæ im mo¿liwoœæ wykony-
wania robót bez ¿adnej kontroli. Jednoczeœnie nale¿y wprowa-
dziæ zdecydowanie powa¿niejsze sankcje w przypadku prac Ÿle
wykonanych oraz obowi¹zkowe ubezpieczenia na wypadek po-
pe³nienia b³êdów, których nie mo¿na by³o przewidzieæ.
Krystian Kaczmarek (geodeta województwa pomorskiego) nie zga-
dza siê z pomys³em, by prace geodetów uprawnionych nie by³y
kontrolowane. Wykonawcy, goni¹c za pieni¹dzem, s¹ nastawieni
na sprzedanie roboty nie zawsze dobrej jakoœci. Jego zdaniem
naiwne jest przekonanie, ¿e ka¿dy geodeta uprawniony bêdzie na
tyle œwiadomy, by zawsze dobrze wykonywaæ prace. Brak kontroli
w oœrodkach spowoduje dalszy spadek jakoœci zasobu geodezyjne-
go. Pouczaj¹cy mo¿e byæ przyk³ad du¿ych prac, jakie zleci³ w ostat-
nich latach Urz¹d Marsza³kowski Województwa Pomorskiego
kilkudziesiêciu firmom geodezyjnym i kartograficznym – jak do-
t¹d nie zdarzy³o siê, by robota zosta³a przyjêta przez WODGiK za
pierwszym razem. Inna sprawa, ¿e kontrola w oœrodkach powinna
byæ prowadzona jednolicie na terenie ca³ego kraju.

Bogdan Szczechowski (dyrektor MODGiK w Gdañsku) polemizu-
j¹c z Bogdanem Grzechnikiem, zauwa¿y³, ¿e nieprawid³owoœci s¹
nie tylko w oœrodkach dokumentacji, ale i wœród wykonawstwa
geodezyjnego. Kapitaln¹ zalet¹ mapy numerycznej jest to, ¿e jest
ona doskona³ym narzêdziem kontroli robót. Kiedyœ w opegiekach
by³y komórki inspekcji, teraz w wielu firmach w ogóle nie spraw-
dza siê robót. Jeœli wiêc i oœrodek nie bêdzie tego robi³, to zaleje nas
tandeta. A standaryzacja rzeczywiœcie jest bardzo potrzebna. Nato-
miast odnoœnie opinii Wojciecha Mateli powiedzia³, ¿e ODGiK-
i s¹ wielkim sukcesem geodezji. To prawda, ¿e informatyzacja
zasobu wiele kosztuje, ale dane takie mo¿na te¿ drogo sprzedaæ.
Bogus³awa Szczepanik (wingik woj. podkarpackiego) uwa¿a, ¿e
¿adna porz¹dna firma  geodezyjna nie powinna za byle jakie
pieni¹dze zostaæ podwykonawc¹ robót w firmie informatycznej.
A kontrola w ODGiK-ach jest dobra dla wszystkich i nie da siê
jej unikn¹æ
Antoni My³ka (wingik woj. zachodniopomorskiego) docenia per-
spektywy zwi¹zane z mo¿liwoœciami finansowania z³o¿onych
systemów informacji geograficznej. Problem polega jednak
na tym, ¿e w Zachodniopomorskiem zaawansowanie prac nad
ewidencj¹ budynków jest bliskie 0. Tereny pod wodami, podob-
nie jak drogi,  w ogóle nie maj¹ granic, obszary powojskowe
przechodz¹ „do cywila” bez ¿adnych map ewidencyjnych. Do-
brze by³oby wiêc poszukaæ w GUGiK funduszy tak¿e na moder-
nizacjê egib. Zasygnalizowa³ równie¿ problem nagminnego nie-
wykonywania inwentaryzacji przewodów przed zasypaniem. Je-
go zdaniem jest to ³amanie prawa i zapowiedzia³, ¿e bêdzie w tej
sprawie interweniowa³ w GUGiK.
Krzysztof M¹czewski (geodeta woj. mazowieckiego) wypowie-
dzia³ myœl, która z trudem, ale chyba coraz œmielej, toruje sobie
drogê w powszechnej œwiadomoœci. Otó¿ nawet gdybyœmy mieli
rozdawaæ informacjê przestrzenn¹ za darmo, to poniesione ko-
szty i tak zwróc¹ siê spo³eczeñstwu z nawi¹zk¹. Geodeci powinni
tu odgrywaæ rolê inspiruj¹c¹ i jak najszybciej nale¿y siê zastano-
wiæ, co mo¿emy zrobiæ, by nasze us³ugi oferowaæ obywatelom.

� Czego nie mówiono
W tym samym czasie, kiedy w Elbl¹gu obradowano na temat
ODGiK-ów, Najwy¿sza Izba Kontroli opublikowa³a informacjê
o wynikach kontroli ³¹czenia zatrudnienia w urzêdach admini-
stracji publicznej z wykonywaniem dzia³alnoœci us³ugowej. Choæ
wiele z zarzutów dotyczy³o pracowników oœrodków, to temat
dorabiania w ogóle nie zosta³ przez zgromadzonych podjêty. Po-
dobnie jak sprawa korupcji, niekompetencji czy nawet samowoli
urzêdników w niektórych jednostkach. Nie mówiono te¿ o tym,
jak zorganizowaæ dzia³anie oœrodków, by przesta³y byæ kul¹ u nogi
miejscowych w³adz i potencjalnych klientów, a zamiast tego sta-
³y siê stymulatorem rozwoju na swoim terenie. Nie zastanawiano
siê nad tym, co zrobiæ, by niskie zarobki nie decydowa³y ju¿
o negatywnej selekcji personelu, jak organizowaæ aktualizacjê
zasobu, ani jak wykorzystaæ do tego celu zwrotne informacje
z Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa od maja za-
lewaj¹ce oœrodki (o czym mówili przedstawiciele Agencji zanie-
pokojeni tym, ¿e mog¹ one zostaæ po prostu od³o¿one na pó³kê).
Nie mówiono wiêc o sprawach bardzo wa¿nych dla œrodowiska,
a co wiêcej – bêd¹cych przedmiotem skrajnych opinii. Bo spoza
tych wszystkich platform, interfejsów, serwerów i metadanych
jak wyrzut sumienia wyziera smutna rzeczywistoœæ oœrodków
dokumentacji, szczególnie wyraŸna w ma³ych, niebogatych po-
wiatach. Jeœli te ich problemy nie zostan¹ rozwi¹zane w pierw-
szej kolejnoœci, to na nic siê zda najwspanialsza informatyzacja.
A udawanie Greka jest przejawem krótkowzrocznej polityki.      ■
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Spotkanie BARI
(przy poparciu dziekana WGGiIŒ AGH)

18 i 19 wrzeœnia w Krakowie
odbêdzie siê seminarium

z okazji 30. rocznicy pierwszej wyprawy BARI
organizowanej przez studentów geodezji AGH

w ciemnych latach PRL-u i pocz¹tkach „drapie¿nego” kapitalizmu.
Bêdzie to nostalgiczny powrót

do czasów m³odoœci chmurnej i durnej,
po³¹czony z prelekcjami,

odœwie¿eniem znajomoœci Krakowa i Wieliczki,
przep³yniêciem Wis³y i spojrzeniem w przysz³oœæ z Kopca Koœciuszki.

Nie zabraknie podkasanej muzy i… s³ynnej „alidady”.

Zapraszamy do uczestnictwa.

Koszt udzia³u w Seminarium
„Technologie Geoinformatyczne Wypraw BARI”:

550 z³ + VAT (z noclegiem).
Szczegó³owe informacje: www.gea.com.pl

Jacek Smutkiewicz Biuro Organizacji GEA
40-750 Katowice, ul. Armii Krajowej 287/7

tel. (0 32) 252-06-60, faks (0 32) 252-06-66, GSM (0 601) 413-045
e-mail: biuro@gea.com.pl
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